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واکنش رئیس قوه قضائیه به قتل دانشجوی
دانشگاه تهران

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه دادستان تهران و سایر مسئولان و دستگاه های 
ذیربط، با جدیت مشغول شناسایی و دستگیری عوامل قتل دانشجوی دانشگاه 
تهران هستند، گفت: پرونده عوامل و مباشرین چنین جرایمی، پس از شناسایی 

و دستگیری، با نهایت سرعت و دقت مورد بررسی قرار می گیرد.
به گزارش ایلنا، مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمســلمین محسنی 
اژه ای روز گذشته )دوشنبه( طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضائیه، 
ضمن اشــاره به حماسه سازی مردم ایران اســلامی در راهپیمایی یوم الله ۲۲ 
بهمن اظهار کرد: همه صاحبان تریبون، قلم، بیان و رسانه ها، به تبیین و تشریح 
جنایات ضدبشری آمریکا بپردازند و مکرراً این جنایات را برای مردم و مخاطبان 
خود یادآوری کنند. با مرور جنایات آمریکا و نقض عهد های این رژیم مستکبر 
اســت که علت عدم اعتماد به آنها و عدم نشســتن با آنها در پای میز مذاکره 
آشکار می شــود.  رئیس عدلیه در ادامه با اشــاره به حادثه تلخ رخ داده برای 
دانشجوی دانشــگاه تهران، ضمن اعلام تسلیت خالصانه خود به خانواده وی، 
اظهار کرد: دادســتان تهران و سایر مسئولان و دستگاه های ذیربط، با جدیت 
مشــغول شناسایی و دستگیری عوامل قتل دانشجوی دانشگاه تهران هستند؛ 
مــن بار دیگر بر ضرورت مضاعف کردن این جدیت و پیگیری تاکید می کنم و 
تصریح می دارم که پرونده عوامل و مباشرین چنین جرائمی، پس از شناسایی 
و دستگیری، با نهایت سرعت و دقت مورد بررسی قرار می گیرد و قطعاً اینگونه 

نخواهد بود که این قبیل پرونده ها مشمول اطاله و تأخیر شوند.
قاضی القضات بیان داشــت: قضات دیوان عالی کشور نیز درخصوص رسیدگی 
به پرونده های مرتبط با جرائم خشــن، جرائم اقتصادی و به طور کلی کلیه ی 
پرونده هایی که اذهان عمومی نیز نسبت به آنها حساس هستند، نهایت اهتمام 
و توجه را داشــته باشند. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: کلیه مسئولان قضایی 
ذیربط نســبت به برخورد قاطعانه و قانونی با عوامل و مباشرین جرائم خشن، 
اهتمام داشــته تا امنیت مردم از جهات مختلف چه در ابعاد فیزیکی و چه در 
ابعاد روانی، تحکیم شود. حجت الاســلام  والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 
با اشــاره به تلاش مذبوحانه دشــمنان برای ایجاد دوقطبی و افتراق در کشور 
اظهار داشت: مسئولان قضایی تحت هیچ شرایطی به حاشیه ها توجه نکنند و 
در صراط مســتقیمِ »احقاق حق« و »اجرای عدالت« ثابت قدم باشند؛ دشمن 
می خواهد در برخی موضوعات و مقوله ها در کشــور دوقطبی ایجاد کند؛ توجه 

کنیم که ناخواسته در دام این دوقطبی ها نیفتیم.

جزئیات رسیدگی به پرونده مشرق، تابناک، راه مردم 
و بولتن نیوز در دادگاه مطبوعات

ســخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی گفت: در دادگاه 
مطبوعات امروز پرونده های مدیران مســئول پایگاه اطلاع رسانی بولتن نیوز و 
روزنامه راه مردم، بررســی شد و اعضای هیات منصفه آنان را مجرم دانست و 

مستحق تخفیف ندانست.
به گزارش ایســنا، اکبر نصراللهی در این باره گفت: جلســه دادگاه مطبوعات 
امروز با حضور هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی تشکیل شد و با 
اعلام انصراف و رضایت شاکیان، ادامه رسیدگی به پرونده های پایگاه های اطلاع 

رسانی مشرق و تابناک از دستور کار خارج شد.
وی افزود: در جلســه امروز همچنین پرونده های مدیران مسئول پایگاه اطلاع 
رسانی بولتن نیوز و روزنامه راه مردم، بررسی شد و اعضای هیات منصفه آنان 
را مجرم دانســت و مستحق تخفیف ندانست. نصراللهی افزود : اتهامات آقایان 
بابک امینی و ناصر رازلیقی مدیران مسئول بولتن نیوز و راه مردم ، افشای سند 
رســمی و خیلی محرمانه وزارت نفت در تاریخ ۲۹ و ۳۰ اردیبهشــت ۱۴۰۳، 
موضوع شکایت بانک پاسارگارد بوده است. سخنگوی هیات منصفه دادگاه های 
سیاســی و مطبوعاتی در پایان گفت: رای دادگاه رسیدگی به پرونده اتهامات 
آقایان بابک امینی و ناصر رازلیقی که به ریاســت قاضی کریمی در شــعبه ۹ 

دادگاه کیفری یک برگزار شد، متعاقبا صادر خواهد شد.

عدلیه

زیدآبادی:
تندروها خواسته یا ناخواسته

به کمک ترامپ و نتانیاهو می شتابند؟
فعال اصلاح طلب در یادداشــتی نوشــت: ترامپ به دوســتان آمریکا هم زور 

می گوید چه رسد به رقبا و دشمنانش.
احمد زیدآبادی فعال سیاســی اصلاح طلب، در یادداشــتی در کانال تلگرامی 
خود نوشــت: »ترامپ به دوســتان آمریکا هم زور می گوید چه رسد به رقبا و 
دشمنانش! آیا می توان یک جبهۀ قدرتمند سیاسی متشکل از کشورهای عرب 
و اروپا و ایران در برابر ترامپ به وجود آورد؟ بله، می شــود اما تمام آن بستگی 
به ایران دارد! اگر جمهوری اسلامی مواضع بین المللی خود را به طور رسمی در 
سطح کشورهای عربی و اروپایی تعدیل کند، این کار امکانپذیر است، اما اگر بر 
ادامۀ سیاست گذشته اصرار ورزد، تشکیل هیچ جبهه ای امکانپذیر نیست و روند 
امور به دلخواه ترامپ بخصوص در تغییر شــکل خاورمیانه پیش خواهد رفت. 
این هم در این شــرایط وانفسا برای خودش فرصتی محسوب می شود. آیا این 
فرصت زودگذر غنیمت دانسته خواهد شد یا اینکه جماعتی از تندروها آن را هم 

خفه می کنند و خواسته یا ناخواسته به کمک ترامپ و نتانیاهو می شتابند؟«

سوشیال

ابطحی:
رفع فیلتر مرحله ای یک شیوه صدقه وار 

و غیرمودبانه است
محمدعلی ابطحی، فعال سیاســی اصلاح طلب از تاخیر دولت در برداشــتن 
فیلترینگ در کشور انتقاد کرد و گفت: از رئیس جمهور، وزیر ارتباطات، دولت و 
اعضای شورای فضای مجازی توقع می رود که نسبت به این مسئله حساسیت 

بیشتری از خود نشان دهند؛ چراکه واقعا مسئله کوچکی نیست.
حجت الاســلام محمدعلی ابطحی، عضو مجمع روحانیون مبارز در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین با تأکید بر اینکه رفع فیلترینگ شبکه های اجتماعی یک 
حق عمومی اســت، گفت: »از دولت این توقع وجود داشت که نسبت به رفع 
فیلترینگ سریع تر اقدام کند؛ چرا که این موضوع نه تنها  مطالبه عمومی و نیاز 
جامعه است، بلکه وعده آقای پزشکیان در ایام انتخابات بود. به این ترتیب، این 
کار نباید وقت گیر و پرمشقت باشد.« او تاکید دارد: »طبیعتا اقلیتی در شورای 
فضای عالی مجازی، مخالف برداشــته شدن فیلترینگ هستند و این مخالفت 
هم در کار دولت مقداری تاثیر دارد؛ اما رئیس  جمهور به عنوان رئیس شورای 
عالی فضای مجازی نباید درگیر این مســائل و اختلافات کوچک باشد. آن هم 
در مورد مجموعه ای که آنقدر اعتماد به نفس ندارند که اسامی شان اعلام شود.  
او  با اشاره به گام اول رفع فیلتر که با برداشتن محدودیت گوگل پلی و واتساپ 
انجام شد گفت: این اقدام، کار خوبی بود؛ اما صدقه وار برخورد کردن با جامعه 
و پاســخ دادن به مطالبه جامعه به شــکل غیرمودبانه روش خوبی نیست. در 
حالی که از ابتدا هیچ یک از روســای قوا یا رهبری انقلاب، بحث فیلترینگ را 
مطرح نکردند اما چندنفر داخل این مجموعه شورایعالی فضای مجازی ظاهرا 
با فیلترینگ مخالف هســتند. این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر آنکه 
مخالفان فیلترینگ شــورای عالی فضای مجازی آنقدر در اقلیت هســتند که 
حاضر نیســتند اسامی شان اعلام شــود گفت: اگر قرار باشد که قواعد وفاق و 
دموکراسی هم رعایت شود باید به رای اکثریت شورا در خصوص رفع فیلترینگ 

عمل کنند.
 ابطحی به اثر محدودیت های ناشــی از فیلترینگ شــبکه های اجتماعی مثل 
اینستاگرام در کسب و کارها اشاره کرد و گفت: از رئیس جمهور، وزیر ارتباطات، 
دولت و اعضای شــورای فضای مجازی توقع می رود که نســبت به این مسئله 
حساسیت بیشتری از خود نشــان دهند؛ چراکه واقعا مسئله کوچکی نیست. 
او افزود: با میلیون ها تلفن هوشــمندی که در دســت مردم است جامعه و به 
خصوص جوانان با آن ســر و کار دارند، فیلترینــگ می تواند یک نوع نفرت و 
یک مقابله تولید کند. مخصوصا در شرایطی که امکان حل مسائل دیگری مثل 
سیاست خارجی و اقتصادی کمتر شــده برداشتن فیلترینگ می تواند کمک 
کننده باشــد.   ابطحــی در پایان با بیان این که نه تنها ســران قوا بلکه حتی 
رهبری هیچ وقت با فیلترینگ موافق نبوده اند، ادامه داد: رفع فیلترینگ یکی از 
جدی ترین مسائل و اولویت های کشور است که هم از نظر روانی جامعه اثر دارد 

و از نظر سیاسی پنجره ای برای همدلی حاکمیت و مردم باز می کند. 

احزاب

یک نماینده مجلس:
استیضاح وزرا برای مجلس 
و دولت هزینه بر خواهد بود

عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس گفت: اگر به 
صورت واقعی و غیر از شعار به موضوع همدلی برسیم، دیگر 
موضوعاتی مانند استیضاح پیش نخواهد آمد و با گفت وگو 
یا نشستی میان نمایندگان و اعضای دولت کار به استیضاح 

نمی رسید.
روح الله لک علی آبادی، نماینــده ازنا و دورود در مجلس 
شورای اسلامی، با اشاره به در جریان افتادن استیضاح وزیر 
اقتصاد گفت: به هرحال استیضاح آقای همتی شکل گرفت 
و باید اجازه بدهیم ایشــان تشــریف بیاورند و توضیحات 
خود را ارائه دهند تا اگر توضیحات ایشان قانع کننده بود، 

نمایندگان قانع شوند.
وی در گفتگو با ایسنا، ادامه داد: بهتر بود تا زمان بیشتری 
به وزیر اقتصاد داده می شــد. به عنــوان فردی که همواره 
حامی دولت بوده ام و موفقیت دولت را موفقیت کل کشور 
می دانم باید این نکته را بگویم که بعضی وقت ها بخش هایی 
از دولت همراهی و هماهنگی لازم را با ســایر بخش های 
کشــور ندارند. این ناهماهنگی ها چه از جانب بخش های 
دولت و چه از جانب برخی نمایندگان، قطعا به ضرر کشور 

خواهد بود.
لک علی آبادی تاکید کرد: از سوی دیگر هنوز متاسفانه به 
شعار آقای رئیس جمهور درباره وفاق و همدلی در مجلس، 
در دولت و در سایر ارگان ها نرسیده ایم. اگر به صورت واقعی 
و غیر از شــعار به موضوع همدلی برسیم، دیگر موضوعاتی 
مانند استیضاح پیش نخواهد آمد و با گفت وگو یا نشستی 
میان نمایندگان و اعضای دولت کار به استیضاح نمی رسید.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: به هرحال 
اســتیضاح برای مجلس و دولت هزینه بر خواهد بود. باید 
تلاش کنیــم کمترین هزینه ها را در شــرایط فعلی برای 
کشــور ایجاد کنیم. وی در پایان یادآور شد: شاه کلید حل 
مشکلات در این فضای غبارآلود، وحدت و همدلی خواهد 
بود. حضور مســئولین در جشن پیروزی انقلاب اسلامی و 
سخنان رییس جمهور در سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 

بسیار به موضوع وحدت کمک کرد.

هشدار برجرودی درباره هزینه های 
FATF نپذیرفتن

رئیس فراکسیون مستقلین مجلس گفت: سیاست آمریکا، 
تحریم جمهوری اســلامی ایران اســت، اما با رفع مشکل 
مربوط به FATF، حداقل می توانیم مشــکلاتی را که در 

ارتباط با کشورهای دوست و همسو داریم، مرتفع کنیم.
علاءالدین بروجردی رئیس فراکسیون مستقلین مجلس، با 
اشاره به بررسی مجدد موضوع FATF در مجمع تشخیص 
 FATF مصلحت نظام، گفت: نپذیرفتن برخی از بندهای
باعث شــده ما در مراودات اقتصادی با برخی از کشورهای 

همسو مثل روسیه و چین هم دچار مشکل شویم.
وی در گفتگو بــا مهر، توضیح داد: زمانــی که بانک های 
کشورهای همســو با ایران تعامل نمی کنند، پاسخ شان به 
ما این است که چون شما نپذیرفتید به FATF بپیوندید، 
ما هم طبیعتاً نمی توانیم همکاری های کامل اقتصادی را با 
ایران داشته باشیم. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه معضل 
ارتباطات مالی ایران با دنیا یک معضل جدی است، تصریح 
کرد: البته ناگفته نماند که معمولاً در پیوست موافقت نامه ها 
و مسائل بین المللی، اگر نکاتی مغایر با منافع یا امنیت ملی 
ما باشد، طبیعتاً از حق تحفظ استفاده می کنیم، به این معنا 

که می گوئیم یک بخشی را قبول نداریم.
نماینده لارستان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در 
هر صورت ارتباطات مالی ما با دنیا در کج راهه قرار گرفته 
و از طریق غیررسمی و غیربانکی انجام می شود و خود این 
مسئله باعث می شود هزینه های هنگفتی به ملت ما تحمیل 
شــود که این جفا در حق ملت است. بنابراین ما باید راهی 

برای خروج از این بن بست پیدا کنیم.
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس گفت: سیاست آمریکا، 
تحریم جمهوری اســلامی ایران اســت، اما با رفع مشکل 
مربوط به FATF، حداقل می توانیم مشــکلاتی را که در 
ارتباط با کشــورهای دوست و همسو داریم، مرتفع کنیم، 

بنابراین باید این مشکل را با هر تدبیری حل کرد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد: فعلًا منتظریم تا ببینیم مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که متشکل از افراد با تجربه است، 
در نهایت درباره لوایح CFT و پالرمو چه نظری می دهد تا 

بر مبنای آن، مراحل قانونی طی شود.

بیگدلی:
 FATF فواید و مضرات پیوستن به

توضیح داده شود
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: باید فواید، مضرات 
و مشــکلات پیوستن به FATF و دو کنوانسیون پالرمو و 

CFT برای مردم تبیین و شفاف سازی شود.
احمد بیگدلی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بررسی لوایح 
پالرمو و CFT در مجمع تشــخیص مصلحت نظام، گفت: 
رئیس جمهور به طور علنی و شــفاف بیــان کرد که بدون 

FATF، حل مشکلات دشوار است.
وی افزود: نظر دولت این است که حل مشکلات اقتصادی 
کشــور بدون پیوســتن به FATF و رفع موانع الحاق به 
کنوانسیون های پالرمو و CFT، سخت خواهد بود؛ نظری 
که اکثر کارشناســان اقتصادی و سیاســی با آن موافقند. 
البته در این میان، گروهی معتقدند که بدون FATF نیز 
می توان مشــکلات را حل کرد، اما این افراد راهکاری برای 

حل مشکلات ارائه نمی دهند.
ین نماینده مجلس ادامه داد: در این بین ابهامات و مسائلی 
درباره FATF و کنوانسیون های پالرمو و CFT وجود دارد، 
از جمله اینکه آیا این موارد در آینده مشکلاتی برای کشور 
ایجاد نخواهد کرد و اینکه با حضور آمریکا و اسرائیل در بین 
۴۰ کشور عضو FATF، شرایط چگونه پیش خواهد رفت. 
روند رأی گیری در FATF به این صورت است که اگر یک 
کشور اعتراضی مطرح کند، موضوع کنار گذاشته می شود. 
 FATF به عنوان مثال، اگر کشوری درباره پیوستن ایران به
اعتراض کند، عملًا موضوع کنار می رود. این ابهامات هنوز 

مشخص نیست و باید شفاف شود.
وی خاطرنشــان کرد: در  این مســیر نباید فرمایش مقام 
معظــم رهبری را فرامــوش کنیم که ۳۰ تــا ۵۰ درصد 
مشکلات کشــور می تواند به دلیل تحریم ها باشد و مابقی 

آن مدیریتی است.
بیگدلــی در پایان و در جمع بندی گفت: با توجه به وجود 
چنین ابهاماتی، ضروری اســت فواید، مضرات و مشکلات 
 CFT و دو کنوانســیون پالرمو و FATF پیوســتن بــه
برای مردم تبیین و شفاف ســازی شود تا در نهایت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تصمیم درستی را براساس مصلحت 
کنونی نظام اتخاذ کند مبنی بر اینکه که آیا مصلحت نظام 

در پیوستن به FATF است یا خیر.

مجلس

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: 
بســیاری از اصولگرایان معتدل شبیه 
اصلاح طلبان با مســائل کشور برخورد 
که  نشــان می دهد  این  و  می کننــد 
ائتلاف بین بســیاری از اصولگرایان و 

اصلاح طلبان وجود دارد.
بهزاد نبــوی در گفت وگو با ایســنا، درباره 
علت مطرح شــدن ایده وفاق ملی از سوی 
رئیس جمهــور، اظهــار کرد: هــدف آقای 
پزشکیان از مطرح کردن وفاق این است که 
کشور به وحدت طیف های مختلف سیاسی 
برای اداره کشور و مقابله با تهدیدات نیاز دارد 
و باید وفاق به معنای ائتلاف ملی شکل بگیرد 

تا بتوان از منافع ملی دفاع کرد.
وی همچنین بیان کرد: قدرت مخالفان وفاق 
ملی در همین حدی اســت کــه می بینید. 
تجمعاتــی دارند و موتورســوار بــه خیابان 
می فرستند، ولی اقلیت محض هستند و مردم 
از آنها حمایت نمی کنند و بعید است بتوانند 

مانع ائتلاف ملی شوند.
متن مصاحبه ایســنا با بهزاد نبوی نماینده 
ادوار مجلس شــوای اســلامی، وزیر اسبق 
صنایع ســنگین و فعال سیاسی اصلاح طلب 
درباره کارکرد وفاق ملی در مسائل داخلی و 

خارجی کشور به شرح زیر است:
به نظر شما درباره مفهوم وفاق ملی در 
کشور اشتراک نظر ایجاد شده است یا 
هنوز برداشت ها از این مفهوم متفاوت 

است؟
دو برداشت از وفاق ملی وجود دارد. یک عده 

وفــاق را به معنای وفــاق حاکمیت با مردم 
می دانند که خیلی خوب هم هست. این عده 
به وفاق فعلی انتقاد داشته و می گویند آنچه 
تاکنون رخ داده، وفاق نیست. من وفاق را با 
آن معنی قبول دارم، ولی از ســویی معتقدم 
که منظور رئیس جمهور از وفاقی که مطرح 
کــرد در واقع یک دولت ائتــلاف ملی بود. 
بنای آقای دکتر پزشــکیان این بود که بین 
طیف های مختلف سیاسی ائتلاف ایجاد کند. 
رئیس جمهور این بود که طیف های مختلف 
سیاسی درگیر در اداره کشور را در کنار هم 
قرار دهد. کابینه او براساس همین مفهوم از 

وفاق ملی، تشکیل شد.
دف آقای پزشکیان از مطرح کردن وفاق این 
است که کشور به وحدت طیف های مختلف 
سیاسی برای اداره کشور و مقابله با تهدیدات 
نیــاز دارد و باید وفاق به معنای ائتلاف ملی 
شکل بگیرد تا بتوان از منافع ملی دفاع کرد.

آیا این وفاق تاکنون کارکردی هم برای 
حل مشکلات کشور داشته است؟

همین که در جریان وعده صادق ۳ می شود 
مســاله را عقب انداخت یا حتی جلوی آن را 
گرفت، ناشی از همان وفاق است که به نظر 
مــن به عنوان یک اصلاح طلب خیلی خوب 

بود.
 FATF به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شــده است. وفاق می تواند کمک کند 
تا این پرونده هم به یک ســامانی برســد. یا 
در مورد مساله حجاب احساس می کنیم که 
هرچند دیدگاه ها متفاوت است، اما نزدیکی 

بین طیف های مختلف در موضوع  بدحجابی 
یا کم حجابی وجود دارد و برخوردهای خشن 
انجام نمی شــود. این ها هنــوز مقدمات کار 
است و پنج شش ماه بیشــتر از عمر دولت 
نگذشــته اســت، ولی موضوعاتی که مطرح 
کردم نشانه هایی است که وفاق ملی در حال 

نتیجه دادن است.
وفاق ملی چه زمانی می تواند مهمترین 
مشکل مردم یعنی مشکلات اقتصادی و 

معیشتی را حل کند؟
تاثیر وفاق در ســفره های مــردم در صورتی 
ایجاد می شــود که کاری کنیــم تحریم ها 
برداشته شود و روابط اقتصادی ما گسترش 
یابد و در آن صورت معیشــت بهبود می یابد 

ولی این کار زمان بر است.
باید به این نکته اشاره کرد که شعار استقلال 
ما شعار بسیار خوبی در جریان انقلاب بود. با 
پیروزی انقلاب اسلامی، کشوری که وابسته 
سیاســی بود را به کشــور مســتقل تبدیل 
کردیم، ولی بعضا اســتقلال را با دشمنی و 
مقابله مرادف دانستیم و فکر کردیم اگر شعار 
مرگ بر این و آن ندهیم، شعار استقلال مان 

نقض می شود! 
درباره کشــور هند کسی می گوید وابسته به 
شــرق است یا غرب و عامل آمریکا یا روسیه 
است؟ این کشور اســتقلال داشته و با همه 
دنیا هم رابطه خوبی دارد. بعید اســت کسی 
بگوید الجزایر وابسته به شرق است یا غرب. 
این کشور اســتقلال دارد و سعی می کند با 
همه دنیا روابطش را بهبود ببخشید. خود ما 

هم که روزی شعار مرگ بر شوروی می دادیم 
و امــروز روابــط نزدیکی با روســیه داریم، 

مستقل نیستیم؟
منظور از تجدید نظر اساسی در سیاست 

خارجی، مذاکره با آمریکا است؟
مــن دربــاره مذاکره بــا آمریــکا در دوره 
ندارم  پیشــنهادی  ترامپ  ریاست جمهوری 
و نظرم در این زمینه شــبیه نظر آقای علی 
لاریجانی اســت که اخیرا دربــاره مذاکره با 
آمریکا گفته است که هول نشویم و ولع پیدا 

نکنیم.
ترامــپ مواضعی که با چنــد مرحله تغییر 
و تیزتر شــدن درباره ایران اعلام کرده این 
است که تسلیم بدون قید و شرط یا نابودی! 
که طبیعی اســت که هیچ دولت مســتقلی 
نمی تواند به آن پاســخ مثبت بدهد. قبل از 
مواضع اخیر ترامپ، پیشنهاد من »آتش بس« 
در روابــط دو دولت بود، ولــی این مواضع 
نشان داد که ترامپ فعلا در زمین تندورهای 
خودمــان بازی می کند ولــی از آنجایی که 
او اهل معامله اســت، بایــد منتظر مواضع 

نهایی اش ماند.
مخالفان وفاق قدرت برهم زدن وفاق را 

دارند؟
قــدرت آنهــا در همیــن حدی اســت که 
می بینیــد. تجمعاتی دارند و موتورســوار به 
خیابان می فرستند، ولی اقلیت محض هستند 
و مردم از آنها حمایت نمی کنند و بعید است 

بتوانند مانع ائتلاف ملی شوند. 
الان هم ظریف را هدف قرار داده اند.

بعید می دانم آقای دکتر پزشکیان تحت فشار 
این اقلیت محض، ظریف را کنار بگذارند.

چه عواملی در داخل یا خارج کشــور 
می تواند وفاق ملی را تهدید کند؟

بعید است عوامل خارجی نقش تعیین کننده 
داشته باشــد. اگر ترامپ یا اسرائیل به ایران 
حمله کنند، وفاق ملی بیشتر می شود. تشدید 
تحریم ها مردم را ناراضی می کند، ولی وفاق 
ملی مدنظر آقای پزشکیان را بیشتر می کند.

در حــال حاضر توده مــردم در بحث وفاق 
ملی صرفا ناظرنــد. آنها ضد وفاق یا طرفدار 
وفاق نیستند، بلکه منتظرند ببیند وفاق چه 

دستاوردی برایشان دارد.
 اقدامات تندروهای داخلــی می تواند وفاق 
را تهدید کند. آنها همــه وقت خود را برای 
سرنگون کردن ظریف گذاشته اند. اگر آقای 
پزشکیان، اصلاح طلبان و اصولگرایان با آنها بر 
سر این مسائل زد و خورد کنند، وفاق لطمه 
می خورد، ولی به نظر می رسد که طیف های 
طرفدار وفاق و خود رئیس جمهور خیلی بهتر 

عمل می کنند.

در روزهایی که بحث اســتیضاح وزیر 
اقتصاد داغ شــده اســت، ۳ نماینده 
مجلس روایت هــای مختلفی را مطرح 

کردند.
استیضاح وزیر اقتصاد تعارضی با 

همکاری با دولت ندارد
عباس گودرزی، ســخنگوی هیأت رئیســه 
مجلس، در پاســخ به این سوال که برخی 
معتقد هستند که اســتیضاح آقای همتی 
سیاســی اســت، گفــت: تذکر، ســوال و 
اســتیضاح حق مجلس بــوده و از ابزارهای 

نظارتی محسوب می شود.
هیــچ تعارض و تزاحمی بــا وفاق ندارد. در 
واقــع مجلس بــه دنبال توفیقات بیشــتر 
دولت اســت و گاهی ممکن اســت با رأی 
دادن، گاهی با ســوال و تذکر و گاهی هم با 

استیضاح به دولت کمک کند. 
سخنگوی هیأت رئیســه مجلس ادامه داد: 
اگــر مجلس به یک جمع بندی برســد که 
با چه مســیر و رویکردی می شــود خدمت 
رسانی به مردم را تسهیل کرد، حتما از آن 
رویکرد و ابزار اســتفاده خواهد کرد. مطلقا 
نگاه مجلس در استفاده از ابزارهای نظارتی 

اش، سیاسی نیست. 
طرح این مســائل را نه به صلاح دولت و نه 

به صــلاح مجلس و نه به مصلحت کشــور 
می دانم مجلس هر زمانــی که اقتضا کند، 
براساس تشخیص به وظایفش عمل خواهد 

کرد و تعارضی با همکاری با دولت ندارد.
وی دربــاره لابی دولت بــرای جلوگیری از 
استیضاح وزیر اقتصاد گفت: بالاخره دولت 
تمام تلاش خود را می کند تا نمایندگان را 

قانع کند و استیضاح رأی نیاورد. 
مستقلین به دنبال استیضاح

وزیر اقتصاد
فتح الله توسلی، نماینده کبودر آهنگ و عضو 
کمیسیون اقتصادی، هم در گفت و گویی با 
خبرگزاری خبرآنلاین، درباره  فضای مجلس 
برای استیضاح وزیر اقتصاد گفت: ۸۹ نفر از 
اعضای مجلس اســتیضاح آقــای همتی را 
امضــا کردند که اگر ۱۰ نفــر از آنان بعد از 
توضیحــات آقای وزیر پای استیضاح شــان 
بمانند، کمیســیون چاره ای جز این ندارد 

که ماجرا به صحن ارجاع بدهد.
وی ادامه داد: لــذا موضوع صرفا مربوط به 
کمیســیون اقتصادی نیســت، ما جلسات 
متعــددی را با مســئولان وزارت اقتصاد و 
بانک مرکزی گذاشــتیم اما در نهایت این 
اســتیضاح کنندگان هســتند که باید قانع 
شوند. وی در پاسخ به این سوال که برخی 

معتقد هستند که اســتیضاح آقای همتی 
سیاسی است، گفت: من این اعتقاد را ندارم، 
بیــن افرادی که اســتیضاح را امضا کردند، 
کسانی هستند که از نظر برخی نمایندگان 
با دولت همکاری می کنند. عضو کمیسیون 
اقتصــادی گفــت: مجلس باید بــه وظیفه 
قانونی خودش عمل کند، ممکن اســت با 

تذکر باشد یا سوال و استیضاح. 
وی گفت: مشــکلاتی ماننــد کاهش ارزش 
پول ملی، وضعیت ارز و ... در اقتصاد وجود 
دارد و ما با توجه به آنکه در ابتدای کارمان 
در مجلس گفتیم که در برابر مسائل مردم 
بی تفاوت نیستیم و باید پاسخی در مقابل 

آنان داشته باشیم.
توسلی در پاســخ به این سوال که در میان 
امضاکنندگان استیضاح وزیر اقتصاد، اعضای 
فراکسیون مستقلین هم حضور دارند گفت: 
۸۹ نفــر آن را امضا کردند که فکر می کنم 
از میان مســتقلین هم بودند. این موضوع 

بیشتر کارشناسی و فنی است تا سیاسی.
به نمایندگان فشار وارد می کنند تا 

به استیضاح بپیوندند
اما محمدمهدی شهریاری، نماینده بجنورد 
در مجلس استیضاح وزیر اقتصاد را سیاسی 
دانســته و در گفت و گویی با خبرآنلاین از 

پشت پرده های آن روایت می کند. 
وی درباره فضای مجلس درباره اســتیضاح 
وزیر اقتصاد گفــت: من نمی توانم الآن نظر 
بدهم که استیضاح آقای همتی رأی می آورد 

یا خیر.
این موضوع بستگی به جوی که آن روز در 

مجلس حاکم است دارد. 
نمایندگان دو گروه هستند. برخی سیاسی 
تصمیــم می گیرند امــا برخــی از افرادی 
کــه جناح مقابل آقای همتی هم هســتند 
معتقدند که برای عملکرد آقای وزیر خیلی 
زود اســت که بخواهیم تصمیــم بگیریم. 
خیلی از مســائل اقتصادی و نوســانات ارز 

ربطی به وزیر اقتصاد ندارد.
شــهریاری ادامه داد: منافع یــک عده در 
نوســانات نرخ ارز به خطر افتاده و پشــت 

صحنه ای دارد.
فشــارهایی هم به برخی از نمایندگان وارد 
اســت که تا نظرشــان برا تغییر داده و به 
اســتیضاح کنندگان بپیوندند. الان این را 
نمی شــود به همه نمایندگان تعمیم داد و 
برخی هــم می گویند که باید توقعات مردم 
را برآورده کنیم. در بحث اســتیضاح بیشتر 
سیاســی فکر می کنند تا بحث اقتصادی و 

حاشیه زیاد است.

به  یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
طور کلی حق اعتراض بر اســاس قانون 
و ضروری است  بوده  اساســی محترم 
نهادهای مرتبط در بخش های مختلف آن 
را پاس بدارند چراکه مبنای حاکمیت در 
کشور ما قانون است و قانون این حق را 
محترم می داند. متاسفانه رویکرد دوگانه 
برای برخی تجمع هــای اعتراضی قابل 

درک نیست.
زهرا نژادبهرام فعال سیاســی اصلاح طلب در 
گفت وگــو با ایلنا، دربــاره برگزاری تجمعات 
عنوان کرد: براساس اصل ۲۷ قانون اساسی هر 
گونه تجمعی از سوی شهروندان آزاد است. ما 
شاهد تجمعات متعددی از سوی بازنشستگان، 
افــراد دارای معلولیت، پرســتاران معلمان و 
کارگران و ... هستیم. هیچ کدام از این ها مجوز 
خاصی برای برپایی تجمعات نداشتند براساس 
قانون اساسی هم هیچ اشکال خاصی ندارد که 
افراد متناسب با موضوعات شان اعتراض کنند.

این فعال سیاســی اصلاح طلب خاطرنشــان 
کــرد: دو بحــث در اینجا مطرح اســت اول 
اینکه قانون گذار با رویکرد اطلاع این موضوع 
را تبییــن می کند و مجوز صرفا جهت اطلاع 
اســت یا اینکه به عنوان اجازه باشد که روند 
بسیار طولانی اســت و باید بررسی شود که 

منطق قانون اساسی آن را نمی پذیرد. 
نژادبهرام تصریح کرد: قانون گذار هر نوع تجمع 

فارغ از هر رویکردی را پذیرفته اســت. ما هم 
به دلیل ساختار جمهوریتی که در کشورمان 
وجود دارد بایــد آن را بپذیریــم. یک نکته 
اینجاست که باید دید تجمعاتی که نسبت به 
سران قوا یا برخی از افراد کابینه یا افراد همکار 
با رییس جمهور صورت می گیرد با چه اهدافی 

برگزار می شود.
وی ادامه داد: در اصل ۲۷ قانون اساسی آمده 
اســت که از حمل ســلاح در تجمعات باید 
خودداری شود اما درباره نوع سوال یا شعاری 
کــه در تجمعــات داده می شــود قانون گذار 
ســکوت کرده اســت و صرفا اعلام کرده که 
تجمع اعتراضی آزاد است از همین رو از نظر 
قانون نمی توان گفت که چرا چنین شــعاری 
داده شــده اســت. اما اگر مبنایش این باشد 
که یک شبکه خاصی شــکل بگیرد و برخی 
از ســاختارها را زیر ســوال ببرد طبیعتا باید 

نهادهای امنیتی و انتظامی ورود کنند.
ایــن فعال سیاســی با تاکید بــر اینکه حق 
اعتــراض برای همه آزاد اســت تصریح کرد: 
این حق برای همه افــراد جامعه وجود دارد 
که اعتراض کنند اما در اینجا ما نیازمند یک 
تعادل هستیم که آیا افرادی که مثلا مخالف 
فیلترینگ هستند هم می توانند مانند موافقان 
فیلترینگ به خیابان بیایند؟ آیا اگر مخالفان 
قانون عفــاف و حجاب به خیابــان بیایند از 
آنها هم ســوال نمی شــود که چرا به خیابان 

آمده انــد؟ آیا نهادهای انتظامــی و امنیتی و 
وزارت کشور به این افراد اعتراضی نمی کنند 
و این افراد می توانند به راحتی جلوی مجلس 
شورای اسلامی اعتراضات خود را بیان کنند؟ 
این نکته ای است که ما آن را هنوز ندیده ایم. 
آیا این افراد هم می توانند فراخوان بدهند آیا 
اگر آنها فراخوان نشست های اعتراضی بدهند 

اجازه تجمع به آنها داده می شود؟
نژادبهــرام تصریح کرد: در دوره آقای روحانی 
مکان هایی برای این نوع تجمعات مشــخص 
کرده بودند اما این مصوبه توسط شورای عالی 
اداری لغو شد. ما هم در شورای پنجم پیشنهاد 
کردیم کــه مکان هایی برای هر نوع اعتراضی 
اعم از صنفی یا سیاســی در نظر گرفته شود. 

متاســفانه در آن زمان وزارت کشــور وقت با 
پیشــنهاد ما موافقت نکرد. حتی شــخصا به 
مجلس شورای اسلامی پیشنهاد دادم با توجه 
بــه اینکه خیابان مردم جــزء عرصه عمومی 
است و به مجلس شورای اسلامی واگذار شده 
این خیابان با توجه به موقعیتی که دارد مکانی 
باشد برای کسانی که اعتراض دارند و افراد با 
حضور در این خیابان اعتراضات خود را مطرح 
کنند. این فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح 
کرد: اصل اعتراض پذیرفته شــده است و این 
حق همه مردم اســت امــا حاکمیت و دولت 
رفتار دوگانه نباید داشته باشند یعنی همانطور 
که آنها حق اعتراض دارند سایر افراد هم باید 

حق اعتراض داشته باشند.
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